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REVISTA PRESEI 

 

 

 Guvernul PNL, bilanț la două luni de la preluarea mandatului. Care sunt 

realizările 

Partidul Național Liberal a făcut, duminică seară, un bilanț la două luni de la 

preluarea Guvernului. Printre realizările enumerate de liberali se numără creșterea 

salariului minim, eliminarea split TVA, eliminarea supraaccizei la carburanți și 

desecretizarea dosarului 10 august, potrivit Mediafax. 

„Principalele realizări ale guvernului #PNL, în doar două luni de la preluarea 

mandatului: Am eliminat supraimpozitarea contractelor part-time; Am eliminat 

supraacciza la carburanți; Am crescut salariul minim; Am înghețat salariile 

demnitarilor ca să nu fie recalculate odată cu creșterea salariului minim; Am 

eliminat split TVA; Am început procesul de desființare a secției speciale; Am 

demarat procesul de digitalizare a ANAF și a MFP; Am abrogat OUG 51, pentru 

că siguranța copiilor este mai presus de orice; Am debirocratizat învătământul; Am 

semnat contractul de finanțare pentru primul spital regional din România”, a scris 

PNL pe Facebook. 

Partidul subliniază că a crescut, totodată, cheltuielile pentru funcționarea 

administrației în 1.680 de localități și a crescut bugetul Sănătății cu 2,4 miliarde de 

lei. 

Printre realizările Guvernului Orban se numără și desecretizarea dosarului 10 

august. 

„Am plătit concediile medicale, restante de 8 luni; Am desecretizat dosarul 10 

august; Am rambursat TVA, restant din luna aprilie și am asigurat Cash Flow-ul 

firmelor; Am plătit facturile proiectelor derulate prin PNDL, finalizate și verificate; 

Am prorogat plata pensiilor speciale pentru primari; Am crescut bugetul pentru 

Educație de la 36 miliarde lei la 38 miliarde lei; Am corectat prevederile toxice ale 

OUG 114; Am salvat Pilonul 2 de Pensii;  
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Am micșorat cu 30% subvenția acordată partidelor politice; Am transparentizat 

Guvernul României”, se mai arată în postarea PNL. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Ciolacu anunță că PSD va depune moțiune de cenzură în sesiunea 

parlamentară următoare 

Marcel Ciolacu a anunțat, duminică, că PSD va depune o moțiune de cenzură în 

următoarea sesiune parlamentară împotriva Guvernului PNL. Liderul interimar al 

PSD invocă conflictul juridic dintre Parlament și Executiv și precizează că Ludovic 

Orban ar trebui să își dea demisia, potrivit Mediafax. 

 

"În sesiunea parlamentară următoare, PSD va depune o moțiune de cenzură. 

Categoric. Vom vedea temele. Toată luna ianuarie sunt termene la CCR și pe 

celelalte legi pe care și le-au asumat, cele trei legi. Constituția îți conferă această 

posibilitate de a veni cu asumarea răspunderii pe anumite legi, dar acei oameni s-

au gândit la legi importante, la reforme", a declarat președintele Camerei 

Deputaților, Marcel Ciolacu, la Antena3. 

 

El a adăugat că Ludovic Orban ar trebui să își dea demisia din funcția de premier. 

"Eu și domnul Meleșcanu, președintele Senatului, am făcut o sesizare de conflict 

juridic constituțional la Cameră privind asumarea bugetului de stat de către 

Guvernul Orban. Mi se pare total de bun simț în cazul în care CCR o să ne dea 

dreptate nouă că s-a declanșat un conflict juridic, orice Guvern și prim-ministru de 

bun simț trebuie să-și dea demisia", a mai afirmat Ciolacu. 

Curtea Constituțională a fost sesizată cu privire la posibilul conflict juridic dintre 

Guvern și Parlament pe legea bugetului de asigurări sociale și legea bugetului de 

stat pe anul 2020. CCR a stabilit data de 10 ianuarie ca termen până la care 

instituțiile pot transmite punctele de vedere. 

(Sursa: Mediafax) 
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 Ciolacu anunță că Gabriela Firea va candida la Primăria Capitalei din 

partea PSD: O susțin din orice poziție 

Marcel Ciolacu a anunțat, duminică seară, că Gabriela Firea va candida pentru un 

nou mandat la Primăria Capitalei din partea PSD. El a precizat că o va susține pe 

Firea din toate pozițiile pe care le deține, inclusiv din cea de președinte al Camerei 

Deputaților, potrivit Mediafax. 

„Doamna Gabriela Firea deja s-a exprimat public și tot în Comitetul Executiv, 

primii care îşi arată intenţia să candideze sunt cei care sunt în acest moment în 

funcţii, atât la Consilii Judeţene, cât şi la primării, urmează să facem anumite 

sondaje în județe dacă sunt solicitate sau dacă conducerea centrală va considera că 

este nevoie, dar categoric doamna Gabriela Firea va fi candidata și eu o să o susțin 

din orice poziție, fie de simplu membru PSD, fie de președinte, fie de președinte la 

Cameră sau de președinte la Buzău”, a spus Marcel Ciolacu, la Antena 3. 

Gabriela Firea a spus, miercuri seara, că va candida la alegerile locale pentru un un 

nou mandat de primar al Capitalei, precizând că se așteaptă ca 2020 să fie un an 

greu, dar că este „pregătită de luptă”. 

(Sursa: Mediafax) 

 

 București: Rețeaua independentă de măsurare a calității aerului a 

înregistrat sâmbătă noapte depășiri de aproape 700% pentru poluarea cu 

praf / Berceanu, consilier municipal: După incendii imense, poluarea aerului 

din Sydney e la fel ca în București 

Rețeaua independentă de monitorizare a calității aerului din București - airly.eu - a 

înregistrat sâmbătă seară la ora zece o depășire record de până la 667% (167 

ug/m3) pentru poluarea cu PM 2,5 și 478% (239 ug/m3) pentru PM10 la stația de 

pe bulevardul Barbu Văcărescu din Capitală. Practic este vorba despre poluarea cu 

praf. Și la stația de pe Șoseaua București Târgoviște s-au înregistrat valori 

impresionante: depășiri de 654% (163 ug/m3) pentru poluarea cu PM 2,5 și 484% 

(242 ug/m3) pentru PM10. La toate cele 16 stații s-au înregistrat depășiri între 200 

și aproape 700% pentru cei doi indicatori. 
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Și rețeaua aerlive.ro a înregistrat depășiri pentru cei doi indicatori. 

Rețeaua oficială de măsurare a calității aerului, aflată la Agenția pentru Protecția 

Mediului București, a înregistrat și ea depășiri, însă mai mici, deoarece nu este 

funcțională în totalitate, potrivit datelor consultate de HotNews.ro. De exemplu, 

pentru poluarea cu PM 2,5 a înregistrat date o singură stație din 7, cea de la Lacul 

Morii, aceasta înregistrând un maxim de 111.37 µg/m³ la ora 23.00, ceea ce 

înseamnă o depășire de peste 400%. În ceea ce privește poluarea cu PM 10, doar 3 

stații au înregistrat valori (Lacul Morii, Șoseaua Mihai Bravu și Universitate) 

pentru acest indicator, maximul ajungând la 151µg/m³ la Universitate, ceea ce 

înseamnă o depășire cu 300%. 

Octavian Berceanu, consilier general USR, spune că aerul pe care bucureștenii îl 

respiră este comparabil cu cel din Australia, după incendiile devastatoare din 

ultimele luni. 

 

”Din cauza particularității stagnării aerului rece la nivelul solului concentrațiile de 

praf, particule fine și alte elemente toxice pentru organism aflate în suspensie, în 

aerul pe care-l respirăm, rămân blocate la sol într-un strat compact. Vara poluarea 

aerului este disipată prin curenții ascendenți calzi, iarna rămâne la 1-4 metri de sol. 

Statul ne minte prin furnizarea de date trunchiate, iar aceste minciuni cauzează 

lipsa măsurilor și 26.000 de decese anuale în România. Cei mai afectați sunt copiii 

care, în București sunt obligați să respire un aer la fel de toxic ca cel rezultat din 

incendierea pădurilor din Australia. Populația din Sydney și nu numai este în 

pragul revoltei din cauza lipsei de măsuri din partea guvernului pentru că oriunde 

încearcă cetățenii să se refugieze respiră același aer mortal, așa cum noi îl respirăm 

zilnic în București. În capturile de mai jos se văd clar valorile de pe aerlive de la 

ora 2.00 am comparabile cu valorile oficiale din Sydney. Australia nu emite date 

false pentru că cei răspunzători merg în pușcărie acolo”, a declarat Berceanu. 

Potrivit acestuia, copiii sunt foarte afectați de această situație, iar consecințele sunt 

devastatoare. 

”Valorile peste 60 de micrograme de particule fine existente într-un metru cub de 

aer fac că acestea să treacă de plămâni și să se depună din sânge direct în organe.  
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Astfel apar bolile cardio-vasculare, crește incidența masiv a numărului de 

accidente vasculare, iar mortalitatea explodează. La copii, cei mai puțin protejați 

biologic de sistemul imunitar, poluarea se traduce prin distrugerea organelor 

interne, alienare mentală și boli cronice nespecifice vârstei. Copiii respiră aerul cel 

mai poluat din cauza concentrației duble de poluanți în primii 120 de cm de la sol, 

valori care nu fac obiectul măsurătorilor”, a mai spus Berceanu. 

Acesta a transmis o scrisoare deschisă, ministrului Mediului, Costel Alexe, și îi 

cere să ia măsuri. 

 

”Măsurătorile parametrilor calității aerului respirat din Sydney și București au 

valori comparabile. Suspensiile de particule PM10 / PM2.5 aduc moartea. După 

incendii forestiere imense, poluarea aerului din Sydney e la fel ca cea din 

București! Datele oficiale emise ne spun că totul e bine. Știm că personalul din 

Ministerul Mediului - România este numit politic și nu are nici cea mai mică 

aplecare spre protejarea cetățenilor și a cadrului natural. (...) Știm că Garda 

Națională de Mediu este o structură funcțională infracțională, stim din teren, 

dovadă gropile de gunoi ilegale din București si Ilfov și măsurătorile emisiilor 

măsluite! Știm pentru că ne îmbolnăvim și murim pe capete! (...) Domnule 

ministru, vrem să știm poluarea reală din orașe atunci când citim datele oficiale, nu 

să fim mințiți ca pe vremea lui Ceaușescu! Vrem ca datele corecte și asumate 

oficial să fundamenteze măsurile pe care, fără echivoc, sunteți obligat să le luați!”, 

se arată în scrisoarea deschisă.  Alexandru Rădulescu, voluntar la Asociația 

Comunității pentru Schimbare "Mama Natură", a declarat pentru HotNews.ro că 

valori atât de mari au mai fost înregistrate în București când a avut loc incendiul de 

pe Șoseaua Fundeni, în urmă cu câteva săptămâni, iar Ro Alert a transmis 

populației să stea în casă. 

”Situația de ieri este o premieră în rețeaua Airly, care monitorizează calitatea 

aerului din iarna lui 2018. Valorile înregistrate în seara de 4 Ianuarie până în 

dimineața de 5 Ianuarie sunt comparabile doar cu cele înregistrate la incendiul 

imens din Șoseaua Fundeni, din 20 Decembrie, numai că atunci a fost mai de 

scurtă durata concentrația toxică și a afectat o zona cam de 4 ori mai mică. Avem 

un număr important de poluatori în primii 500 din Europa și nu sunt monitorizați 

corect.  
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România este printre singurele țări europene care nu raportează live datele 

colectate de stațiile naționale, ci o face anual, după "validarea" datelor, care 

înseamnă câteodată ștergerea de către ei a vârfurilor. Este o problema ce afectează 

siguranță națională. Am sunat la Guvern și la Garda de Mediu, nu păreau pregătiți 

să răspundă acestei situații și m-au trimis de la Guvern la Garda de Mediu, unde 

mi-au recomandat să mai sun eu să văd starea sesizării. Cum subiectul pădurilor 

este acum pe buzele tuturor, trebuie să educăm cetățenii României să își ceară 

dreptul la aer curat", a explicat Alexandru Rădulescu. 

HotNews.ro a scris în noiembrie despre anomalie 

HotNews.ro a scris în noiembrie că în ultimele luni au loc în mod frecvent depășiri 

pentru poluarea cu PM10 și 2,5, noaptea și în weekend, situație bizară în condițiile 

în care aceste depășiri sunt cauzate în principal de poluarea produsă de traficul 

rutier, la orele de vârf. Autoritățile însă nu ne-au dat nicio explicație și nu au luat 

nicio măsură, iar lucrurile au rămas neschimbate. Vezi aici ce au răspuns 

autoritățile la întrebările HotNews.ro. 

După publicarea textului, reprezentanții Primăriei Capitalei au transmis 

Hotnews.ro un răspuns în care spun că nu este de competența lor să 

cerceteze cauza, iar datele înregistrate de airly.eu nu sunt oficiale. 

”În conformitate cu prevederile Legii nr. 

104/2011 privind calitatea aerului înconjurător, ce a 

transpus în legislația națională Directiva 2008/50/CE privind calitatea 

aerului înconjurător și un aer mai curat pentru Europa, 

monitorizarea calității aerului 

ambiental la nivel național este realizată prin Rețeaua Națională de Monitorizare 

a Calității Aerului (RNMCA), constituită din stații fixe 

amplasate în aglomerările și zonele de evaluare 

a calității aerului, aflată în administrarea autorității publice centrale 

pentru protecția mediului. Facem precizarea că datele oficiale de calitate a aerului 

raportate anual de România către Comisia Europeană sunt datele obținute prin 

RNMCA (Rețeaua Națională de Monitorizare a Calității Aerului) și care sunt 

ulterior validate de către Centrul de Evaluare a Calității Aerului  

https://www.hotnews.ro/stiri-administratie_locala-23468293-cand-bucurestiul-mai-poluat-nu-timpul-orelor-varf-din-trafic-noaptea-weekend-spun-institutiile-statului-despre-aceasta-anomalie.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-administratie_locala-23468293-cand-bucurestiul-mai-poluat-nu-timpul-orelor-varf-din-trafic-noaptea-weekend-spun-institutiile-statului-despre-aceasta-anomalie.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-administratie_locala-23468293-cand-bucurestiul-mai-poluat-nu-timpul-orelor-varf-din-trafic-noaptea-weekend-spun-institutiile-statului-despre-aceasta-anomalie.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-administratie_locala-23468293-cand-bucurestiul-mai-poluat-nu-timpul-orelor-varf-din-trafic-noaptea-weekend-spun-institutiile-statului-despre-aceasta-anomalie.htm
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(CECA), structura aflată în cadrul Agenției Naționale pentru Protecția Mediului. A

vând în vedere că rețeaua independentă airly.ro<http://airly.ro/> nu 

este autorizată/omologată de către autoritatea publică centrală pentru protecția med

iului, datele furnizate prin intermediul acesteia nu sunt oficiale. La nivelul 

regiunii București-Ilfov monitorizarea calității aerului este asigurată prin 

intermediul a 8 stații fixe, din care 6 stații în București, o stație în Balotești (de 

fond regional) și o stație în orașul Măgurele (de fond 

suburban). Totodată, vă aducem la cunoștință că în situația producerii 

de poluări industriale, în conformitate cu prevederile Legii nr. 278/2013 privind 

emisiile industriale, singurele autorități abilitate cu gestionarea 

acestor activități sunt Agenția Națională pentru Protecția Mediului și Garda Națion

ală de Mediu, respectiv structurile teritoriale ale 

celor două instituții menționate mai sus”, se arată în răspunsul transmis de 

municipalitate. 

Despre particulele PM10 și PM2,5 

 

Particulele în suspensie reprezintă un amestec complex de particule foarte mici și 

picături de lichid. 

 PM 2.5: 25 ug/m3 - valoarea-țintă anuală, 20 ug/m3 - valoarea limită anuală 

care trebuie atinsă până la 1 ianuarie 2020 

 PM 10, valori limită: 50 ug/m3 - valoarea limită zilnică pentru protecția 

sănătăţii umane; 40 ug/m3 - valoarea limită anuală pentru protecția sănătăţii 

umane 

Surse naturale: erupții vulcanice, eroziunea rocilor, furtuni de nisip și dispersia 

polenului. 

 

Surse antropice: activitatea industrială, sistemul de încălzire a populației, centralele 

termoelectrice. Traficul rutier contribuie la poluarea cu pulberi produsă de pneurile 

mașinilor atât la oprirea acestora cât și datorită arderilor incomplete. 
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Efecte asupra sănătăţii populaţiei 

 

Dimensiunea particulelor este direct legată de potențialul de a cauza efecte. O 

problemă importantă o reprezintă particulele cu diametrul aerodinamic mai mic de 

10 micrometri, care trec prin nas și gât şi pătrund în alveolele pulmonare 

provocând inflamații și intoxicări. 

 

Sunt afectate în special persoanele cu boli cardiovasculare și respiratorii, copiii, 

vârstnicii şi astmaticii. 

 

Copiii cu vârsta mai mică de 15 ani inhalează mai mult aer, și în consecință mai 

mulți poluanți. Ei respiră mai repede decât adulții și tind să respire mai mult pe 

gură, ocolind practic filtrul natural din nas. Sunt în mod special vulnerabili, 

deoarece plămânii lor nu sunt dezvoltați, iar țesutul pulmonar care se dezvoltă în 

copilărie este mai sensibil. 

 

Poluarea cu pulberi înrăutăţeşte simptomele astmului, respectiv tuse, dureri în piept 

și dificultăți respiratorii. 

 

Expunerea pe termen lung la o concentrație ridicată de pulberi poate cauza cancer 

și moartea prematură. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Pe 26 ianuarie întră în vigoare legea care le dă puteri sporite polițiștilor 

Noile reglementări detaliază modul în care polițiștii pot întra în locuință, fără 

mandat, și majorează amenzile pentru cei care refuză să se legitimeze sau fac 

gălăgie. În plus, polițistul va putea să dispună unui suspect să stea în poziție culcat. 

Polițiștii au patru situaţii în care pot intra într-o locuinţă fără mandat. Toate sunt 

prevăzute în Constituţie. Atunci când este pusă în pericol viața unei persoane, când 

are loc o infracțiune flagrantă de violență domestică, dacă este epidemie sau când 

este pusă în pericol siguranța națională, de exemplu un caz de terorism. 
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Noua lege adaugă câteva noi opţiuni dar şi obligaţii. 

Polițiștii pot filma cu o cameră de luat vederi corporală momentul intrării, fără 

mandat, într-o locuință. În plus, trebuie să își spună clar numele, funcția și de la ce 

unitate de poliție provin. 

Şi, atenţie! Se majorează de 3 ori amenda pentru cei care refuză să se legitimeze, 

de la 500 la 1500 de lei. Iar polițistul îi poate cere suspectului să stea culcat. 

Noua lege majorează și amenda pentru cei care tulbură ordinea și liniștea publică 

de două ori în 24 de ore. Poate ajunge la 3000 de lei. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

 Ministrul economiei: Premierul a solicitat posibilitatea finanţării UE pentru 

reţelele de gaze 

Ministrul economiei, energiei şi mediului de afaceri, Virgil Popescu, a anunţat 

vineri, printr-o postare pe Facebook, că premierul Lodovic Orban i-a solicitat să 

realizeze un proiect ca reţelele de distribuţie a gazelor înfiinţate de autorităţile 

locale să poată primi finanţare europeană.  

„Premierul Ludovic Orban a solicitat ca în exerciţiul financiar 2021-2027 să fie 

eligibile pentru finanţare din fonduri europene înfiinţările de reţele de gaze sau 

extinderile de reţele. Voi susţine şi sprijini acest proiect important, pentru ca 

românii care doresc să aibă gaz în case să poată avea această posibilitate”, a scris 

ministrul pe pagina de socializare. 

Acesta a explicat că pasul actual a fost făcut după modificarea legii care a oferit 

autorităţilor publice locale posibilitatea de a înfiinţa reţele de distribuţie a gazelor 

naturale. 

(Sursa: zf.ro) 
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 Ludovic Orban va face săptămâna viitoare prima vizită externă ca premier 

Premierul Ludovic Orban va face săptămâna viitoare o vizită de lucru la Bruxelles, 

la sediul instituţiilor europene și al NATO, unde se va întâlni cu liderii europeni și 

cu secretarul general al NATO, Jens Stoltenberg. Este prima deplasare externă pe 

care Orban o are în calitate de prim-ministru. 

Potrivit unui comunicat al Guvernului, în perioada 7-9 ianuarie Ludovic Orban va 

face o vizită de lucru la Bruxelles, unde se va întâlni cu oficiali europeni și ai 

NATO. Astfel, în prima zi a vizitei, Orban va avea o întrevedere bilaterală cu 

Charles Michel, președintele Consiliului European, urmată de întâlniri cu oficiali ai 

Comisiei Europene, respectiv cu Michel Barnier, negociatorul-șef al Uniunii pentru 

retragerea Regatului Unit din UE, Oliver Varhelyi, comisar european pentru 

vecinătate și extindere, Frans Timmermans, vicepreședinte executiv al Comisiei 

Europene și Johannes Hann, comisar european pentru buget și resurse umane. 

În cea de a doua zi a vizitei la Bruxelles, premierul se va afla la Parlamentul 

European, unde va avea o întrevedere bilaterală cu David Sassoli, președintele 

Parlamentului European, urmată de o conferință comună de presă. Totodată, Orban 

va semna în cartea de onoare a Parlamentului European și va participa la reuniunea 

grupului PPE din Parlamentul European. 

Tot în 8 ianuarie, șeful Executivului român va avea întâlniri cu lideri politici din 

Parlamentul European, respectiv cu Manfred Weber, președintele grupului PPE, 

precum și cu lideri ai altor grupuri parlamentare. De asemenea, el se va întâlni, la 

sediul Comisiei Europene, cu Margrethe Vestager și Valdis Dombrovskis, 

vicepreședinți executivi ai Comisiei Europene, precum și cu Adina Vălean, 

comisar european pentru transport. Programul include și o întâlnire cu 

europarlamentarii români, care va avea loc la sediul Reprezentanței Permanente a 

României la UE. 

Joi, 9 ianuarie, Ludovic Orban va avea o întrevedere bilaterală cu Ursula von der 

Leyen, președintele Comisiei Europene, cei doi oficiali urmând să susțină 

declarații comune de presă. 

 



 

CNSLR Fratia | Revista Presei 6 ianuarie 2020 11 

 

Vizita la Bruxelles include și întrevederi ale prim-ministrului Ludovic Orban cu 

Donald Tusk, președintele Partidului Popular European, și cu Antonio Lopez 

Isturiz, secretarul general al Partidului Popular European, la sediul PPE. Tot joi, 

premierul va avea o întrevedere cu Jens Stoltenberg, secretarul general al NATO, 

urmată de o conferință de presă comună, și va participa la un dejun informal cu 

Mircea Geoană, secretar general adjunct al NATO. Programul la Bruxelles se va 

încheia cu vizita delegaței române la NATO. 

Din delegația care îl va însoți pe premierul Ludovic Orban la Bruxelles fac parte 

Bogdan Aurescu, ministrul afacerilor externe, Cosmin Onisii, Cristina Buzașu și 

Andi Manciu, consilieri de stat ai prim-ministrului, adaugă Guvernul. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Investitorii Petrom, fără reacţie la scumpirea petrolului, dar acţiunile 

rămân la maximul din 2014 încoace 

Compania spaniolă Repsol, a cărei profitabilitate este în ton cu evoluţia Brent, a 

urcat vineri cu 1,24% l Royal Dutch Shell, plus 1,45%. 

Chiar dacă pe 3 ianuarie 2020, preţul barilului de petrol Brent a urcat cu aproape 

4%, ca impuls al investitorilor la o posibilă intensificare a tensiunilor dintre SUA şi 

Iran după asasinarea unui lider iranian la ordinul lui Trump, acţiunile OMV Petrom 

(SNP) la Bursa de la Bucureşti nu au avut nicio reacţie. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 Cu un randament de 35% în 2019, Bursa încheie cel mai bun an din 2009 

încoace. Dar lichiditatea, cel mai abrupt declin anual din 2015 încoace 

♦ O singură listare de acţiuni în 2019, şi aceea pe segmentul AeRO ♦ 17 emisiuni 

de obligaţiuni de 4 mld. lei ♦ Lichiditate de 38,9 mil. lei (8,2 mil. euro) faţă de 46 

mil. lei (9,8 mil. euro) în 2018, adică un minus de 16% ♦ Acesta este cel mai 

abrupt declin anual din 2015 încoace. 
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Cu un randament de 35% în anul 2019 prin prisma indicelui principal BET, Bursa 

de la Bucureşti a încheiat cel mai bun an din 2009 încoace, dar valoarea medie 

zilnică a tranzacţiilor a scăzut cu 16%, la circa 39 mil. lei, acesta fiind cel mai 

abrupt declin anual din 2015 încoace, arată datele agregate de ZF. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 Reuniune de urgenta a NATO ca urmare a tensiunilor din Orientul Mijlociu 

Secretarul general al NATO, Jens Stoltenberg, a convocat pentru luni o reuniune 

de urgenta a Consiliului Nord-Atlantic, ca urmare a tensiunilor din Orientul 

Mijlociu, transmite agentia DPA. 

 

Reuniunea la nivel de ambasadori a principalului for de decizie al Aliantei, 

programata pentru ora 14:00 GMT, va evalua situatia din zona dupa uciderea intr-

un raid american in Irak a generalului iranian Qassem Soleimani, a declarat un 

purtator de cuvant al NATO. 

 

Secretarul american de stat Mike Pompeo a admis anterior ca este posibil ca 

trupele americane stationate in Orientul Mijlociu sa fie tinta unor represalii ale 

Iranului pentru moartea generalului Soleimani, al carui convoi a fost vineri tinta 

unei drone americane pe aeroportul din Bagdad. 

 

''Estimam ca sunt mari sanse ca Iranul sa comita o greseala si sa ia decizia de a 

ataca forte ale noastre, militari ai nostri in Irak sau soldati in nord-estul Siriei. 

Iranul ar face o grava greseala daca va ataca, dar noi ne pregatim '', a spus Pompeo 

la postul Fox News. 

 

Oficiali iranieni au promis ca tara lor va razbuna moartea acestui general, care 

conducea Forta Quds, unitate speciala din corpul Gardienilor Revolutiei insarcinata 

cu operatiunile externe si pe seama caruia Statele Unite au pus atacuri soldate cu 

moartea a numerosi americani in regiune. 
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In replica, presedintele Donald Trump, care a ordonat operatiunea in care a fost 

ucis Soleimani, a spus ca SUA au stabilit o lista cu 52 de obiective iraniene - 

numarul americanilor luati ostatici in 1979 la ambasada americana din Teheran - 

care vor fi lovite in eventualitatea unor represalii iraniene, printre aceste obiective 

fiind si situri cultural-istorice. 

 

Raidul american a fost criticat de responsabili irakieni, care au acuzat SUA de 

incalcare a suveranitatii Irakului, iar parlamentul de la Bagdad a adoptat duminica 

o rezolutie prin care cere retragerea tuturor trupelor straine din Irak, solicitare 

sustinuta de premierul irakian demisionar Adel Abdul Mahdi. 

 
(Sursa: Agerpres) 

 

 Teama de Brexit îi lansează pe migranţi în voiaje periculoase ca să ajungă în 

Marea Britanie înainte de "închiderea" graniţelor 

Sindicatul care îi reprezintă pe oamenii de ordine de la frontiere afirmă că 

traficanţii profită de temerile legate de Brexit, făcându-i pe migranţi şi pe azilanţi 

să plătească mii de dolari pentru a ajunge în Marea Britanie înainte ca ţara "să-şi 

închidă" graniţele, potrivit Newsweek, citată de Rador. 

Într-un interviu acordat revistei Newsweek, purtătoarea de cuvânt şi fostul secretar 

general al Sindicatului Serviciilor de Imigraţie, Lucy Moreton, a povestit că Marea 

Britanie se confruntă cu o creştere a numărului de migranţi şi de azilanţi, aceştia 

ajungând acum pe ţărmurile Marii Britaniii la bordul unor mici ambarcaţiuni. 

Numai în anul 2019, Moreton a numărat peste 1000 de oameni care au sosit în 

Marea Britanie traversând Canalul Mânecii, cel care separă sudul Angliei de 

nordul Franţei. 

Într-un recent articol, ziarul The Guardian relata că aproape 2000 de oameni, 

inclusiv copii, au traversat canalul începând din decembrie 2018, pe vremea câmd 

ministrul de atunci al internelor, Sajid Savid, declarase că sosirrea unui număr tot 

mai mare de ambarcaţiuni reprezintă un "fenomen de importanţă majoră". 
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Potrivit declaraţiilor dnei Moreton, anterior, "se semnalanse mereu un mic număr 

de treversări ale canalului, iar, în 2018, doar câteva sute de oameni îl traversaseră. 

Dar, începând din 2019, cifrele "au crescut mult" şi au continuat să crească de 

atunci. Dna Moreton a precizat că oficialităţi britanice din domeniu s-au pronunţat 

împotriva acestor traversări, afirmând că ele nu sunt doar nişte modalităţi "ilegale" 

de a ajunge în Regatul Unit, ci pot fi şi periculoase sau chiar mortale în unele 

cazuri. 

Ea a mai spus că, anul trecut, "s-au înregistrat cel puţin patru cazuri mortale", dar a 

adăugat că "nu le ştim pe toate", întrucât este imposibil să se poată spune exact câţi 

oameni s-ar fi putut îneca în cursul periculoaselor traversări. 

Ceea ce însă ştiu autorităţile este faptul că traficanţii s-au pus pe treabă, grăbindu-

se să le transmită migranţilor şi azilanţilor că frontierele Marii Britanii sunt "pe 

cale să se închidă" de îndată ce ţara va ieşi din Uniunea Europeană. 

Puterea de convingere a traficanţilor pare să fi fost eficientă, migranţii sau azilanţii 

ajungând să plătească între £6000 şi £10000 ca să traverseze canalul în mici 

ambarcaţiuni pentru a ajunge în Regatul Unit. Cum preţurile sunt ridicate, nu de 

puţine ori, migranţii ajung să accepte să se împrumute de la traficanţi, ulterior ei 

devenind nişte sclavi imediat ce pun piciorul în Marea Britanie. 

Drept rezultat, migranţii astfel îndatoraţi "dispar în reţele de exploatare sexuală sau 

în alte reţele", inclusiv din construcţii sau în spălătoriile auto, unde ajung sclavi "la 

vedere". 

În vederea acestui articol, redacţia Newsweek a contactat guvernul britanic şi 

biroul fostului ministru de interne, parlamentarul Sajid Javid, pentru comentarii... 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Ministrul iranian de Externe, invitat la Bruxelles 

Seful diplomatiei europene Josep Borrell l-a invitat la Bruxelles pe ministrul 

iranian al Afacerilor Externe, Mohammad Javad Zarif, pentru a gasi o cale de 

"detensionare" a situatiei din Orientul Mijlociu. 
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Inaltul reprezentant al Uniunii Europene pentru politica externa a facut aceasta 

invitatie, fara a oferi o data exacta, intr-un comunicat in care a detaliat convorbirea 

telefonica pe care a avut-o in acest weekend cu Zarif. 

 

Arhitectul strategiei iraniene in Orientul Mijlociu, Soleimani a fost ucis, precum si 

un inalt responsabil irakian pro-iranian, in timpul unui atac american cu drona in 

apropiere de Bagdad. 

 

Cu exceptia notabila a Israelului care si-a adus sprijinul americanilor, majoritatea 

liderilor mondiali, in special europeni, si-au exprimat ingrijorarea dupa acest atac, 

facand apel la "retinere". 

 

De altfel, secretarul de stat american Mike Pompeo le-a reprosat europenilor ca nu 

au fost "la fel de utili" pe cat ar fi trebuit sa fie in cazul generalului iranian Qassem 

Soleimani ucis intr-un raid in Irak. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Iranul abandonează Acordul nuclear, ca răspuns la uciderea generalului 

Soleimani 

Iranul nu va mai respecta niciun fel de limite privind îmbogățirea uraniului, 

renunțând astfel la ultimele angajamentele pe care le mai respecta din Acordul 

nuclear semnat în 2015, relatează euronews și BBC News. SUA s-au retras din 

acest acord încă din 2018. 

 

Anunțul a fost făcut duminică seara, la finalul ședinței guvernului de la Teheran, și 

vine după ce un oficial iranian susținea că Teheranul ia în calcul adoptarea unor 

măsuri și mai aspre ca urmare a escaladării tensiunilor din regiune, după uciderea 

generalului iranian Soleimani într-un raid american, la Bagdad. 

 

Astfel, Iranul îşi va continua programul nuclear fără nicio limitare, inclusiv fără o 

limitare a îmbogăţirii uraniului. 

 

https://www.bbc.com/news/world-middle-east-51001167
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Totuși, va fi menţinută cooperarea cu Agenţia Internaţională pentru Energie 

Atomică şi Iranul ar putea reveni la respectarea angajamentelor asumate în cadrul 

acordului nuclear dacă SUA vor ridica sancţiunile împotriva Teheranului, se arată 

în declarația guvernului iranian. 

Acordul nuclear încheiat între Iran şi marile puteri, în 2015, viza împiedicarea 

Iranului să obţină bombe nucleare. 

 

Preşedintele american Donald Trump a fost de la bun început împotriva acordului 

semnat de predecesorul său Barack Obama. În ciuda unor critici la nivel 

internațional și, mai ales european, Trump a dispus a retragerea SUA din acord în 

2018. 

 

Noile tensiuni create de uciderea de către SUA a generalului Qassem Soleimani au 

grăbit decizia Teheranului de a nu mai respecta limitările din acord. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Croația va avea un nou președinte. Kolinda Grabar-Kitarovic a pierdut 

alegerile 

Social-democratul Zoran Milanovic a câştigat duminică alegerile prezidenţiale în 

Croaţia, învingând-o pe preşedinta în exerciţiu, conservatoarea Kolinda Grabar-

Kitarovic, conform sondajelor efectuate la ieşirea de la urne, informează Agerpres. 

Zoran Milanovic, fost premier social-democrat al Croației, devine noul președinte 

al țării, după ce a învins-o în turul al doilea al alegerilor pe președinta în exercițiu, 

Kolinda Grabar-Kitarovic Foto: Guliver/GettyImages 

Potrivit unui sondaj publicat de televiziunea naţională, Zoran Milanovic - fost 

premier - a obţinut 53,25% din voturi, iar Kolinda Grabar-Kitarovic doar 46,5% 

din sufragii. Zoran Milanovic câştigase şi primul tur de scrutin, cu o treime din 

voturi, beneficiind de sprijinul alegătorilor din orașe, dar şi de divizarea dreptei. 

 

https://www.digi24.ro/stiri/externe/alegeri-prezidentiale-in-croatia-oamenii-aleg-intre-actualul-presedinte-kolinda-grabar-kitarovic-si-fostul-premier-zoran-milanovic-1240826
https://www.digi24.ro/stiri/externe/alegeri-prezidentiale-in-croatia-oamenii-aleg-intre-actualul-presedinte-kolinda-grabar-kitarovic-si-fostul-premier-zoran-milanovic-1240826
https://www.agerpres.ro/politica-externa/2020/01/05/social-democratul-zoran-milanovic-a-castigat-alegerile-prezidentiale-in-croatia-sondaje--427504
https://www.digi24.ro/stiri/externe/ue/emotii-pentru-presedinta-croatiei-kolinda-grabar-kitarovic-s-a-clasat-pe-locul-al-doilea-la-alegerile-prezidentiale-1235708
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Pledând pentru o „Croaţie normală” bazată pe toleranţă şi pe argumentul că ţara sa 

„nu mai este în război”, candidatul Partidului Social-Democrat croat a susţinut că 

ţara trebuie să privească spre viitor şi să „lupte pentru locul său în Europa”. Croația 

se află, de altfel, de la 1 ianuarie, la Președinția Uniunii Europene, pentru prima 

dată de la aderarea sa la blocul european, în 2013. 

Kolinda Grabar-Kitarovic, candidata Uniunii Democrate Croate, a avut ca slogan 

de campanie „Croaţia autentică” şi a încercat să atragă aripa dură a electoratului de 

dreapta sedus de artistul populist Miroslav Skoro. În primul tur, acesta a câştigat 

aproape un sfert din sufragii, promiţând să desfăşoare armata la frontiere pentru a-i 

împiedica pe migranţi să intre în ţară şi angajându-se, de asemenea, să graţieze un 

criminal de război. 

În Croaţia funcţia prezidenţială este în mare măsură onorifică, dar înfrângerea 

Kolindei Grabar-Kitarovic poate complica sarcina partidului său de dreapta, 

Uniunea Democrată Croată (HDZ), şi a premierului moderat Andrej Plenkovic la 

alegerile legislative prevăzute pentru la toamnă. 

Kolinda Grabar-Kitarovic, în vârstă 51 de ani, a devenit în 2015 președinte al 

Croației. Ea a fost susţinută de partidul de centru-dreapta HDZ, care domină viaţa 

politică a țării de la declararea independenţei în 1991. 

Kolinda Grabar-Kitarovic a devenit celebră în întreaga lume în 2018, cu ocazia 

Campionatului Mondial de fotbal de la Moscova, când a venit să-și susțină cu 

însuflețire echipa națională, care a ieșit vicecampioană. 

Kolinda Grabar-Kitarovic este prima femeie care ocupă funcția de președinte al 

Croației. Anterior, ea a ocupat funcția de ministru de Externe. A fost acuzată de-a 

lungul mandatului său că ar fi încercat să-și atragă de partea sa alegătorii de 

extremă dreapta. 

Din cei 3,8 milioane de alegători croați, în jur de 170.000 trăiesc în afara ţării, mai 

ales în Bosnia. Ca şi vecinii săi balcanici, Croaţia se confruntă cu un exod al 

populației, un fenomen care s-a accelerat după aderarea ţării la UE în 2013. 

(Sursa: Agerpres) 

 

https://www.digi24.ro/stiri/externe/ue/croatia-preia-pentru-prima-data-presedintia-rotativa-a-ue-brexit-problema-principala-pe-agenda-1239391
https://www.digi24.ro/stiri/sport/fotbal/exclusiv-de-ce-a-stat-kolinda-kitarovic-in-ploaie-fara-umbrela-la-finala-cupei-mondiale-999000
https://www.digi24.ro/stiri/sport/cm-2018/video-presedinta-croatiei-a-sarbatorit-la-vestiare-victoria-contra-rusiei-960113
https://www.digi24.ro/stiri/sport/cm-2018/video-presedinta-croatiei-a-sarbatorit-la-vestiare-victoria-contra-rusiei-960113
https://www.digi24.ro/stiri/externe/ue/croatia-are-un-nou-presedinte-kolinda-grabar-kitarovici-prima-femeie-care-ocupa-aceasta-functie-345675
https://www.digi24.ro/opinii/paraschivenia-saptamanii/kolindand-prin-argentina-967366

